

Constitution of Al-Tajaddod

دستور حركة التجدد

اللجنة التأسيسية | Founding Committee

March 15, 2026

1 Article I: Membership Categories and Governance Rights

1.1 Supporters and Volunteers

- **Supporters:** Individuals who formally endorse the party platform. Supporters do not possess internal voting rights.
- **Volunteers:** Individuals contributing non-financial labor. Verified time served as a Volunteer shall be credited toward the two-year seniority requirement for General Assembly (GA) eligibility.

1.2 Members

A Member is an individual who remains current with the annual membership fees established by the GA. Members possess the right to vote in Presidential elections. Eligibility for the General Assembly requires a minimum of two (2) years of uninterrupted membership in good standing.

1.3 Salaried Employees

Party employees retain individual voting rights for the Presidency but are strictly ineligible for membership in the General Assembly. Time served as a salaried employee does not contribute toward GA seniority requirements.

2 Article II: The General Assembly

2.1 Admission and Eligibility

The General Assembly (GA) is the primary legislative and oversight body. Admission requires:

1. Two (2) years of active membership with a verified history of fee payments. Retroactive payments for seniority are prohibited.
2. Two (2) formal endorsements from current GA members and documented participation in at least two (2) official party initiatives.

1 المادة الأولى: فئات العضوية وحقوق الحوكمة

١.١ المؤيدون والمتطوعون

- **المؤيدون:** الأفراد الذين يتبنون برنامج الحركة رسمياً. لا يتمتع المؤيدون بحقوق تصويت داخلية.
- **المتطوعون:** الأفراد الذين يساهمون بمجهود غير مالي. تُحتسب مدة التطوع الموثقة ضمن شرط الأقدمية (سنتان) المطلوبة للأهلية لعضوية الهيئة العامة.

٢.١ الأعضاء

العضو هو الفرد الملتزم بتسديد الرسوم السنوية التي تحددها الهيئة العامة. يتمتع الأعضاء بحق التصويت في الانتخابات الرئاسية. تتطلب الأهلية لعضوية الهيئة العامة سنتين كحد أدنى من الانتساب المستمر وحسن السيرة.

٣.١ الموظفون المأجورون

يحتفظ موظفو الحركة بحقوقهم الفردية في التصويت للرئاسة، لكنهم يُمنعون تماماً من عضوية الهيئة العامة. ولا تُحتسب مدة الخدمة كموظف مأجور ضمن شروط الأقدمية الخاصة بالهيئة العامة.

2 المادة الثانية: الهيئة العامة

١.٢ القبول والأهلية

الهيئة العامة هي الهيئة التشريعية والرقابية الرئيسية. يتطلب القبول فيها ما يلي:

1. سنتان من العضوية النشطة مع سجل موثق لتسديد الرسوم. يُمنع تسديد الرسوم بأثر رجعي لاكتساب الأقدمية.
2. تزكيتان رسميتان من أعضاء حاليين في الهيئة العامة، ومشاركة موثقة في نشاطين رسميين للحركة على الأقل.
3. **القبول الاستثنائي:** يجوز للهيئة العامة قبول فرد بشكل فوري عبر تصويت بالأغلبية البسيطة بناءً على جدارة استثنائية.

٢.٢ الصلاحيات التشريعية والنصاب

- **متطلبات النصاب:** لا يُعتمد بأي تصويت أو مصادقة من الهيئة العامة ما لم تتوفر الأغلبية المطلقة (٥٠٪ + ١) من الأعضاء النشطين.
- **التصويت المرجح:** تملك الهيئة العامة ثقلًا يعادل خمسين بالمائة (٥٠٪) من إجمالي الأصوات في الانتخابات الرئاسية.

3. **Exceptional Admission:** The GA may induct an individual immediately via a simple majority vote for extraordinary merit.

2.2 Legislative Powers and Quorum

- **Quorum Requirements:** No vote or ratification by the GA is valid unless an absolute majority (50% + 1) of active members is present.
- **Weighted Voting:** The GA holds fifty percent (50%) of the total weighted score in Presidential elections.
- **Presidential Voting:** The Party President is a full member of the GA with equal voting rights in all deliberations.
- **Veto Power:** The GA may block Executive policies with a two-thirds (2/3) supermajority vote.
- **Institutional Ratification:** The GA must approve the annual budget, public office candidacies, ministerial appointments, and international alliances.
- **Constitutional Amendments:** Amendments require a majority vote of the GA and formal ratification by the President.

3 Article III: The Executive Branch

3.1 Presidential Eligibility and Mandate

- **Mandate:** The President is elected for a five (5) year term.
- **Candidacy:** Limited to GA members with a non-waivable minimum of two (2) years of seniority.
- **Election Mechanics:** The result is determined by a weighted calculation (50% GA / 50% General Membership).

3.2 Executive Authority

The President is the legal representative of the party and manages all operational staff and financial executions.

- **Treasury:** The President appoints a Treasurer by decree. The Treasurer may only be dismissed with the consent of a simple majority of the GA.
- **Disciplinary Measures:** The President may initiate the exclusion of a member, requiring the support of 25% of the GA.

- **تصويت الرئيس:** رئيس الحركة هو عضو كامل العضوية في الهيئة العامة ويملك حق التصويت في كافة المداولات.
- **حق النقض (الفيتو):** يجوز للهيئة العامة تعطيل السياسات التنفيذية بأغلبية ثلثي الأصوات.
- **المصادقة المؤسسية:** يجب على الهيئة العامة الموافقة على الميزانية السنوية، والترشيحات للمناصب العامة، والتعيينات الوزارية، والتحالفات الدولية.
- **التعديلات الدستورية:** تتطلب التعديلات تصويت أغلبية الهيئة العامة ومصادقة رسمية من الرئيس.

3 المادة الثالثة: السلطة التنفيذية

١.٣ الأهلية والولاية الرئاسية

- **الولاية:** يُنتخب الرئيس لمدة خمس (5) سنوات.
- **الترشح:** ينحصر الترشح بأعضاء الهيئة العامة ممن لديهم أقدمية لا تقل عن سنتين (شرط غير قابل للإعفاء).
- **آلية الانتخاب:** تُحدد النتيجة بناءً على احتساب مرجح (50% للهيئة العامة / 50% للأعضاء العامين).

٢.٣ السلطة التنفيذية

الرئيس هو الممثل القانوني للحركة ويدير جميع الطواقم التشغيلية والقرارات المالية.

- **أمانة الصندوق:** يعين الرئيس أميناً للصندوق بمرسوم. لا يجوز إقالة أمين الصندوق إلا بموافقة الأغلبية البسيطة للهيئة العامة.
- **الإجراءات التأديبية:** يجوز للرئيس البدء بإجراءات فصل عضو، بشرط الحصول على تأييد 25% من أعضاء الهيئة العامة.

٣.٣ الشغور والإقالة

- **الشغور والانتقال:** في حال شغور منصب الرئاسة، تتولى الهيئة العامة الإشراف الأعلى فوراً. يتولى أمين الصندوق مهام المدير المؤقت، ويكون مسؤولاً فقط عن إدارة الموظفين والعمليات الداخلية والاستمرارية المالية، دون أي سلطة لتغيير السياسات أو بدء نفقات جديدة. يجب على الهيئة تنظيم انتخابات في غضون 60 يوماً.
- **الإقالة:** يمكن عزل الرئيس بسبب مخالفات دستورية أو فساد بموجب تصويت أغلبية ثلاثة أرباع (3/4) أعضاء الهيئة العامة.

4 المادة الرابعة: تفويضات المناصب العامة والشفافية

١.٤ بروتوكولات النزاهة

على جميع ممثلي الحركة (نواب، وزراء، رؤساء بلديات، مستشارون) الالتزام بما يلي:

1. **الإفصاح المالي:** تقديم جرد شامل للأصول العالمية وسجل الدخل لمدة خمس سنوات للمرشح وأفراد أسرته المباشرين.
2. **القيود التجارية:** يُمنع تأسيس كيانات تجارية جديدة خلال فترة الولاية. يتطلب أي بيع للأصول الحالية مصادقة الهيئة العامة.
3. **العقوبات القانونية:** يؤدي إخفاء الأصول إلى غرامة مالية إلزامية تعادل 200% من قيمة الأصول المخفية والإحالة الفورية للملاحقة الجنائية بموجب القانون اللبناني ١٨٩/٢٠٢٠.

3.3 Succession and Impeachment

- **Vacancy and Transition:** In the event of a vacancy in the Presidency, the GA shall immediately assume supreme oversight. The Treasurer shall serve as the Interim Administrator, responsible solely for managing staff, internal operations, and financial continuity, with no power to alter policy or initiate new expenditures. The GA must organize and conclude elections within sixty (60) days.
- **Impeachment:** The President may be removed for constitutional violations or corruption by a three-quarters (3/4) supermajority vote of the GA.

4 Article IV: Public Office Mandates and Transparency

4.1 Integrity Protocols

All party representatives (MPs, Ministers, Mayors, Advisors) must satisfy:

1. **Financial Disclosure:** A comprehensive inventory of global assets and a five-year revenue history for the candidate and immediate family.
2. **Commercial Restrictions:** Prohibition on establishing new business entities during the mandate. Any sale of existing assets requires GA validation.
3. **Legal Sanctions:** Concealment of assets incurs a mandatory financial penalty of **200% of the concealed value** and immediate referral for criminal prosecution under Lebanese Law 189/2020.

5 Article V: Financial Transparency and Accountability

5.1 Revenue Restrictions

- **Anonymity Provisions:** One-time donations are permitted to remain anonymous up to **\$10,000 USD**. All recurring monthly support and membership fees require full identity verification.

5.2 Financial Oversight

All expenditures must be recorded in a digital ledger accessible to the GA. The GA must approve the annual financial report to discharge the President and Treasurer of liability.

5 المادة الخامسة: الشفافية المالية والمساءلة

١.٥ قيود الإيرادات

- **أحكام المجهولية:** يُسمح بالتبرعات التي تُقدم لمرة واحدة أن تظل مجهولة الهوية حتى سقف ١٠,٠٠٠ دولار أمريكي. أما كافة المساهمات الشهرية المتكررة ورسوم العضوية فتتطلب تحققاً كاملاً من الهوية.

٢.٥ الرقابة المالية

يجب تسجيل كافة النفقات في دفتر رقمي متاح للهيئة العامة. يجب على الهيئة المصادقة على التقرير المالي السنوي لإبراء ذمة الرئيس وأمين الصندوق من المسؤولية.

6 المادة السادسة: فض النزاعات والحل

١.٦ لجنة التحكيم

يتم الفصل في النزاعات الدستورية وطعون العقوبات من قبل لجنة تحكيم مستقلة مكونة من ثلاثة أعضاء تنتخبهم الهيئة العامة.

٢.٦ الحل وتصفية الأصول

يتطلب حل الحركة نهائياً موافقة أغلبية أربعة أخماس (٤/٥) الهيئة العامة. ويُمنح الأصول المتبقية بشكل غير قابل للرجوع للصليب الأحمر اللبناني أو منظمة غير حكومية موثقة غير سياسية.

6 Article VI: Dispute Resolution and Dissolution

6.1 Arbitration Committee

Constitutional disputes and penalty appeals shall be adjudicated by an independent Arbitration Committee of three members elected by the GA.

6.2 Dissolution and Asset Liquidation

Permanent dissolution of the party requires a four-fifths ($4/5$) supermajority of the GA. All remaining assets must be irrevocably donated to the Lebanese Red Cross or a verified apolitical NGO.